



At APEC Headquarters, L-R: Ms Babara Age (Director, Governance and Sustainable Development), Mr Pangeran Ibrani Situmorang (APEC Program Director, Business Mobility Group) and Mr John Licht (Program Manager Trade and Investment).

Travel Card to Facilitate Movement of Professionals and Business People in MSG Region

The commitment by Melanesian Spearhead Group (MSG) Trade Ministers under the Port

Moresby Declaration to strengthen economic integration by enhancing connectivity through the development of an MSG Travel Card for business people is among the priority activities of the MSG Secretariat in 2015.

The Ministerial instruction for liaison with the Asia Pacific Economic Cooperation (APEC) Secretariat in Singapore as well as with relevant authorities in Papua New Guinea as first steps for developing the Travel Card has been described by MSG Director General, Mr Peter Forau, as “another exciting initiative” for his team at the Secretariat.

“We have assigned a team of senior Secretariat staff to visit Port Moresby and Singapore for discussions with the authorities in both capitals on the mechanisms that led to the establishment of the APEC Business Travel Card, as well as on their experiences with the actual use of that Travel Card,” Mr Forau said.

“The membership of Papua New Guinea of both MSG and APEC presents a distinct advantage not only for MSG but also for the entire Pacific Islands, particularly during the present build-up to the year 2018 when the Government of Papua New Guinea will assume the APEC Chair,” Mr Forau added.

Initiated by the APEC Business Advisory Council, the APEC Business Travel Card which facilitates business travel between its member economies is widely acknowledged as a major milestone of the APEC community. While a five per cent reduction in trade transaction costs was targeted for the period 2007 to 2010, an APEC study found that business travel costs incurred by APEC Travel Card holders were reduced by 38 per cent, which translates to total savings of US\$3.7million, between 2010 and 2011 alone.

The MSG delegation which was led by Ms Barbara Age, Director for Governance and Sustainable Development, included Mr John Licht, Programme Manager for Trade and Investment. They visited the APEC Secretariat on 23 February after consulting with authorities in Papua New Guinea. Private Sector Development Adviser, Mr Henry Sanday, joined the delegation in Port Moresby, and that also allowed him to meet with principal stakeholders for discussions on the European Union-funded MSG Private Sector Development Strategy which is also to be completed by the end of 2015.

“MSG economic integration does not only involve the conduct of cross-border trade and investment activities but it also entails the movement of business persons and professionals between our Member countries,” Mr Forau said. He added that that issue would be an important consideration for the new MSG Private Sector Development Strategy.

The findings from the mission to Singapore and Papua New Guinea are to be tabled at a meeting of Senior MSG Immigration Officials later in the year and eventually with the Trade constituent body meetings including the MSG Trade Ministers Meeting.

ENDS

**Authorized for release by the Director General
MSG Secretariat
Port Vila, Vanuatu**

For more information about the media release, please contact Ms Barbara Age, Director, Governance & Sustainable Development Division on email: b.agelavu@msg.int or Mr John Licht, Program Manager of Trade and Investment on email: j.licht@msg.int; or Mr Henry Sanday, Private Sector Development Advisor on email: h.sanday@msg.int

COMMUNIQUE DE PRESSE

Une Carte de Voyage afin de Faciliter la Mobilité des Professionnels et Business Men dans la Région GFLM

Les Ministres du Commerce du Groupe Fer de Lance Mélanésien (GFLM/MSG) se sont engagés, sous l'égide de la Déclaration de Port Moresby, à renforcer l'intégration économique grâce au renforcement de la connectivité par le biais du développement d'une Carte de Voyage du GFLM pour tout voyage d'affaires dans la région. Cette initiative est étant une des priorités du Secrétariat du GFLM pour 2015.

L'instruction Ministérielle est d'établir une collaboration avec le Secrétariat de la Coopération Economique Asie-Pacifique (APEC) à Singapour ainsi que les autorités compétentes de Papouasie Nouvelle-Guinée, comme les premières étapes dans la mise en œuvre d'une Carte de Voyage, sont décrits par le Directeur Général du GFLM, M. Peter Forau, comme "une autre initiative excitante" pour son équipe du Secrétariat.

"Nous avons assigné une équipe de hauts fonctionnaires du secrétariat à une visite de Port Moresby et de Singapour afin de discuter avec les autorités des deux capitales concernant les mécanismes qui ont conduit à l'établissement de la Carte de Voyages d'Affaires de l'APEC, ainsi que leurs expériences dans l'utilisation réelle de cette Carte de Voyage," a déclaré M. Forau.

"L'adhésion de la Papouasie Nouvelle-Guinée à l'APEC et au GFLM présente un avantage distinct, non seulement pour le GFLM mais aussi pour l'ensemble des Iles du Pacifique, tout particulièrement en vue de 2018, année durant laquelle le Gouvernement de Papouasie Nouvelle-Guinée assumera la Présidence de l'APEC," M. Forau a ajouté.

Initiée par le Conseil Commercial de l'APEC, la Carte de Voyage d'Affaires de l'APEC permet de faciliter les voyages d'affaires entre ses membres, et est vastement reconnue comme étant une étape importante de la communauté de l'APEC. Alors que le mécanisme visait une réduction de cinq (5) pourcents dans les frais de transaction commerciales pour la période de 2007 à 2010, une étude de l'APEC révèle que les frais de voyage d'affaire encourus par les détenteurs de Carte de Voyage APEC avait été réduits de trente-huit (38) pourcents, ce qui ramène à une économie totale de \$3.7millions USD, ne serait-ce qu'entre 2010 et 2011.

La délégation du GFLM, menée par Mlle Barbara Age, Directrice Gouvernance et Développement Durable, a inclue M. John Licht, Responsable Programme Commerce

et Investissement. Ils ont visité le Secrétariat de l'APEC le 23 Février, après consultation auprès des autorités compétentes en Papouasie Nouvelle-Guinée. Le Conseiller en Développement du Secteur Privé, M. Henry Sanday, s'est joint à la délégation à Port Moresby, lui permettant également de rencontrer les acteurs principaux dans les discussions concernant la Stratégie de Développement du Secteur Privé du GFLM, financée par l'Union Européenne, et qui doit également être complétée avant fin 2015.

"L'intégration économique du GFLM se doit non seulement d'inclure la conduite du commerce et des activités d'investissements à travers les frontières, mais également prendre en compte le mouvement des personnes d'affaires et professionnels entre nos Pays Membres," a tenu à préciser Directeur Forau. Il a ajouté que cette question serait une considération majeure de la nouvelle Stratégie de Développement du Secteur Privé du GFLM.

Les résultats de la mission à Singapour et en Papouasie Nouvelle-Guinée devront être présentés lors d'une réunion des Officiels de l'Immigration du GFLM, qui se déroulera plus tard cette année, et ensuite aux réunions des instances du Commerce, y compris à la Réunion des Ministres du Commerce du GFLM.

FIN

Autorisé pour Emission par le Directeur Général

24 Février 2015

**Secrétariat du GFLM
Port Vila, Vanuatu**

Pour toute information complémentaire concernant le communiqué médiatique, veuillez contacter Mlle Barbara Age, Directrice, Division Gouvernance & Développement Durable par courriel à: b.agelavu@msg.int ou M. John Licht, Gestionnaire de Programme Commerce et Investissement, par courriel à: j.licht@msg.int
; ou encore M. Henry Sanday, Conseiller de Développement du Secteur Privé, par courriel au: h.sanday@msg.int

[](#)